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A FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET ELNÖKSÉGÉNEK BESZÁMOLÓJA 

A 2019. ÉVBEN VÉGZETT MUNKÁRÓL  

 

Egyesületünk 2019-ben is egy fontos évforduló jegyében szervezte tevékenységét. Az 

elmúlt esztendőben emlékeztünk meg ugyanis a NATO létrejöttének 70. és hazánk 

Szövetséghez történő csatlakozása 20. évfordulójáról. 

Az Elnökség – a közgyűlésen elfogadott munkatervben foglaltaknak megfelelően – 

kiemelt feladatának tekintette e jeles évfordulókról történő méltó megemlékezést és 

valamennyi jelentősebb rendezvényét a fent jelzett évforduló jegyében szervezte. 

A jubileumi évforduló mellett, 2019. évi tevékenységünket Egyesületünk szervezeti 

stabilitásának megőrzése, a honvédelem érdekében tevékenykedő társadalmi szervezetek 

sorában elfoglalt helyének megerősítése, együttműködő partnereinkkel meglévő kapcsolataink 

további erősítése, tagjaink számára színvonalas, vonzó programok szervezése és ezzel együtt 

a taglétszám egyenletes növekedése jellemezte. 

A beszámolási időszakban Elnökségünk fontos feladata volt a 2019. évi beszámoló 

közgyűlésen elfogadott határozatokban, illetve a Feladattervben megfogalmazott tennivalók 

végrehajtása. Ezek közül is kiemelném a jogszabályban előírt okmányoknak és 

jegyzőkönyveknek a Fővárosi Törvényszék, illetve az Országos Bírói Hivatal részére történő 

előkészítését és felterjesztését, valamint az Egyesület Számviteli politikáját és Iratkezelését 

szabályozó dokumentumok kidolgozását. Ugyanígy fontosnak tartom megemlíteni az 

Elnökség, valamint az egyes Szekciók által önállóan, illetve együttműködő partnereinkkel 

közösen szervezett rendezvényeinket. Közülük is kiemelten, a NATO évforduló jegyében, a 

KNBSZ Tudományos Tanácsával közösen, a Stefánia Palotában szervezett konferenciánkat, 

továbbá a Felderítők Napja alkalmából, családtagok részvételével tartott jubileumi ünnepi 

megemlékezésünket. 

Az Elnökség a tárgyévben négy elnökségi ülést tartott. Napirendjén az Elnökség éves 

munkaprogramja, az Egyesület által szervezett rendezvények, programok, az együttműködő 

partnereinkkel kötött megállapodások előkészítésével és végrehajtásával összefüggő 

feladatok, tagfelvételek, illetve egyéb technikai jellegű kérdések szerepeltek. Az üléseken az 

elnökség tagjai fegyelmezetten megjelentek, azok mindig határozatképesek és igen aktívak 
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voltak. Valamennyi elnökségi ülésünket jelenlegi székhelyünkön, a Kerepesi út 29/b alatti 

Tanácsteremben tartottuk. A 2019. március 1-én tartott beszámoló és feladatszabó 

közgyűlésen pedig számot adtunk a megelőző évben elvégzett munkáról és meghatároztuk a 

2019. év várható főbb feladatait. 

Az ülések előkészítése és megszervezése érdekében végzett lelkiismeretes munkájáért 

ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani Dávid Ede ny. alezredes úrnak, az 

Elnökség titkárának, illetve anyagi ügyeink folyamatos és precíz kézbentartásáért Zsoltész 

Gábor ezredes úrnak, pénzügyi referensünknek.  

 Az Elnökség aktívan kivette részét a központi rendezvényekre történő 

mozgósításból, illetve maga is több rendezvényt szervezett. Így például, az Elnökség 

szervezte az Egyesület képviselőinek részvételét a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és 

más együttműködő szervezetek által tartott rendezvényeken, testületi üléseken, 

konferenciákon, könyvbemutatókon, tájékoztatókon, technikai bemutatókon. Ugyancsak az 

Elnökség készítette el az Egyesület tevékenységével kapcsolatos, felterjesztésre került, 

központilag előírt jelentéseket, tájékoztatókat, adatlapokat. 

Egyesületünk képviseletében, Gyenes István ny. dandártábornok úrral, immár 

hagyományosan, részt vettünk a Gazdálkodási és Tudományos Társaságok Szövetségének 

rendezvényein. Így – többek között – tisztújító közgyűlésükön, illetve a Hon- és 

Rendvédelmi Tagozat elnökségi ülésein, ahol jelenleg is – mint a Felderítők Társasága 

Egyesület elnöke – tag vagyok. 

Munkánk alapvető szintereinek ebben a beszámolási időszakban is a Szekciókat 

tekintettük.   

Egyesületünk Tudományos Szekciója  

 Munkáját 2019-ben is Egyesületünk Alapszabályának, valamint az Elnökség és a 

Közgyűlés által jóváhagyott éves munkatervének megfelelően végezte. Kiemelt feladatának 

tekintette, tudományos-szakmai konferencia keretében – fő együttműködő 

partnerünkkel, a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat Tudományos Tanácsával – az 

Észak-atlanti Szerződés Szervezete megalakulásának 70. és Magyarország NATO-hoz történt 

csatlakozásának 20. évfordulójáról történő méltó megemlékezést. Emellett, az évek során 

kialakított munkarendjének megfelelően, folytatta azoknak rendezvényeknek a szervezését, 

amelyek biztosították a rendszeres szervezeti életet és fenntartották a tagság érdeklődését. A 

rendezvények témájaként aktuális, Egyesületünk szakmai profiljához illeszkedő kérdéseket 

választott. Előadónak, ez évben is, az adott terület magas szakmai kompetenciával rendelkező 
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személyeit nyerte meg. A Szekció az év során egy konferenciát és négy klub-rendezvényt, 

valamint (az Elnökség hathatós támogatásával) egy látogatást szervezett. Egyesületünk tagjai 

az év során nagy számban, aktívan vettek részt együttműködő partnereink és más szervezetek 

által tartott tudományos konferenciákon, könyvbemutatókon és rendezvényeken, erősítve, 

növelve ezzel szervezetünk presztízsét. 

 2019. évi rendezvényeink részleteiben az alábbiak voltak: 

 A./ Konferencia 

A Felderítők Társasága Egyesület és a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat 

Tudományos Tanácsa 2019. április 9-én szakmai–tudományos konferenciát rendezett az 

Észak-atlanti Szerződés Szervezete (NATO) megalakulása 70. évfordulója, valamint 

Magyarország Szövetséghez történő csatlakozásának 20. évfordulója alkalmából. A 

konferenciára a Honvéd Kulturális Központ – Stefánia Palota adott otthont. 

A Felderítők Társasága Egyesület elnöksége által kezdeményezett konferencián 

nemcsak Szövetségünk megalakulásának évfordulójáról, hanem Hazánk és ezzel együtt a 

Magyar Honvédség és szűkebb közösségünk, a katonai felderítés/hírszerzés, valamint az 

elhárítás NATO-hoz történt csatlakozásának 20. évfordulójáról is meg kívántunk emlékezni. 

  E szándékunknak megfelelően állítottuk össze a konferencia programját. Előadóként 

olyan elismert szakembereket, köztük tagtársainkat, kollégáinkat nyertük meg, akik felelős 

beosztásokban maguk is aktív előkészítői, formálói voltak a csatlakozási folyamatnak. 

Mindez erősítette a rendezvényen elhangzott előadások hitelességét. A program során 

délelőtt, a fővédnöki megnyitót és a védnöki köszöntőt követően, két panel keretében 

mutattuk be a NATO létrejöttének történelmi és politikai körülményeit, a Magyar Honvédség 

útját a NATO-ba, az MK Katonai Felderítő Hivatal szakmai kapcsolatainak megalapozását, a 

Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és a NATO biztonsági szervezeteinek együttműködését. 

Az első panel keretében két előadást hallgattak meg a résztvevők. Elsőként, Prof. em. 

Dr. Gazdag Ferenc az NKE egyetemi tanára beszélt az „Észak-atlanti Szerződés Szervezete 

létrejöttének történeti és politikai körülményeiről”, majd Prof. Dr. Kecskeméthy Klára 

ezredes asszony, az NKE egyetemi tanára tartott előadást a „Magyar Honvédség útja a 

NATO-ba” címmel. 

A második panel keretében szintén két előadás hangzott el. Az elsőt Dr. Botz László 

ny. altábornagy, az MK KFH korábbi főigazgatója tartotta „Magyarország NATO-val 

történő kapcsolatfelvételének kezdeti lépései, az MK Katonai Felderítő Hivatal szakmai 
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kapcsolatainak megalapozása” címmel. Ezt követően, Papp Gábor alezredes, a KNBSZ 

munkatársa tartott előadást a „KNBSZ és a NATO biztonsági szervezeteinek 

együttműködéséről”.  

A délutáni, harmadik panel keretében előszőr Domján László vezérőrnagy, a HM 

Védelempolitikai Főosztályának vezetője, az MH Katonai Képviselő Hivatal volt vezetője 

tartott élményszerű előadást „Brüsszelből nézve” – A 70 éves NATO adaptációja a változó 

biztonsági kihívásokhoz és annak magyar vonatkozásairól”. A délutáni panel második 

előadója Oroszi Zsolt ezredes, KNBSZ igazgató, főigazgató-helyettes volt, aki a „NATO 

felderítő rendszerének fejlődése és a KNBSZ szövetségesi szakmai együttműködése” 

címmel tartott színvonalas, érdekes előadást. 

Az egész napos programon elhangzottakat Juhász György ny. dandártábornoknak, a 

Felderítők Társasága Egyesület Szociális Szekciója vezetőjének saját élményeken alapuló 

hozzászólása egészítette ki.  A Rendkívül érdekes, tartalmas programot nyújtó rendezvény a 

Tudományos Szekció vezetője zárszavával ért véget. 

A rendezvényt komoly érdeklődés és figyelem kísérte, azon 130 fő vett részt.  

B./ Klub-rendezvények 

Évnyitó klubnapunkat január 24-én, Kerepesi úti székhelyünkön rendeztük. A 

rendezvényen tagtársunk, Prelics Miklós ny. hőr. alezredes tartott előadást „A délszláv-

térséggel kapcsolatos békemissziós tapasztalataim (1995–2002)” címmel. Személyes 

élményeken alapuló, vetítőképes előadásában felidézte a délszláv háborúk, valamint az azt 

követő újjáépítés és konszolidációs folyamat fontosabb eseményeit, Magyarország (a Magyar 

Műszaki Kontingens) és a nemzetközi közösség egyes országai szerepvállalását a lerombolt 

infrastruktúra (hidak) helyreállításában, valamint a biztonsági helyzet stabilizálásában. A jól 

sikerült programon 28 fő tagtársunk volt jelen.  

Második klub-rendezvényünket, kiemelkedő érdeklődés mellett, február 21-én 

tartottuk székhelyünkön. Előadóként Kajári Ferenc dandártábornokot, a Katonai 

Nemzetbiztonsági Szolgálat Felderítő Csoportfőnökségének csoportfőnökét köszönthettük, 

akitől „A katonai felderítés jelene és jövője” címmel hallhattunk igen színvonalas előadást. 

Audiovizuálisan kiválóan támogatott prezentációjában bemutatta a Magyar Honvédség 

felderítő csapatainak a Zrínyi 2026 Honvédelmi és Haderőfejlesztési Program részeként 

megvalósuló nagybani fejlesztési elgondolásait, a szervezeti korszerűsítésen át a fontosabb 

felderítő szaktechnikai eszközök beszerzéséig. A rendezvényen 39 fő tagtársunk volt jelen. 
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Harmadik klub-rendezvényünkre szeptember 26-án került sor székhelyünkön. 

Témája a kiberhadviselés volt. A programon, amelyen 24 fő vett részt, tagtársunk, Dr. Lőrincz 

István ny. alezredes tartott előadást „Az ötödik haderőnem – a kiberhadviselés problémái” 

címmel. Gazdagon illusztrált, érdekes prezentációjában – hatalmas ismeretanyagot 

felvillantva – bemutatta a kiberhadviselés kialakulását, fejlődését, helyét, szervezeti kereteit 

és eszközrendszerét a fegyveres küzdelem megvívásában.  

Évzáró klubnapunkat – ugyancsak kielmelkedően magas érdeklődés mellett – 

december 12-én tartottuk székhelyünkön. Vendégként Papp István ny. alezredest, veterán 

békefenntartót, a Honvédség és Társadalom Baráti Kör Békefenntartó Emlékgyűjteményének 

vezetőjét köszönthettük, aki „Egy magyar békefenntartó élete és viszontagságai” címmel 

tartott előadást. Másfélórás élménybeszámolójában ismertette katonai életpályáját, kapcsolatát 

a békefenntartással és békefenntartói munkássága legfontosabb állomásait Részletesen és 

élményszerűen elevenítette fel dárfúri ENSZ-szolgálata során történt foglyulejtésének 

körülményeit és 91 napon át tartó fogvatartásának részleteit egészen kiszabadulásáig. A 

rendezvényen 40 fő volt jelen. 

  C./ Látogatás 

A Felderítők Társasága Egyesület Elnöksége és a Tudományos Szekció 2019. május 

24-én látogatást szervezett a Debrecenben megalakított 24. Bornemissza Gergely felderítő 

ezredhez. A látogatás során Hadi Attila alezredes, megbízott ezredparancsnok adott tartalmas, 

minden igényt kielégítő tájékoztatást az alakulat megalakulásának körülményeiről, az ezred 

helyzetéről, feladatairól, jelenlegi, valamint tervezett képességeiről. A tartalmas és igen 

színvonalas tájékoztatót követően, az alakulótéren szakmai-technikai bemutatóra került sor, 

melynek során megismerkedhettünk a felderítő alakulatnál rendszeresített főbb figyelő és 

felderítő műszerekkel, valamint a személyi állomány rendszeresített fegyvereivel. A 

bemutatón részt vevő alegységparancsnokok és a megbízott ezredparancsnok meggyőző, 

magas szintű szakmai felkészültségről, továbbá a katonai felderítés ügye iránti magasfokú 

elkötelezettségről tettek tanúbizonyságot. 

Külön köszönjük a KNBSZ és a Felderítő Csoportfőnökség vezetésének a látogatás 

előkészítéséhez nyújtott segítségét, Hadi Attila alezredes úrnak és munkatársainak pedig a 

magas színvonalú tájékoztatót és szakmai bemutatót, valamint azt az élményt, amit 

mindannyiunk számára a látogatás nyújtott. A rendezvényen 24 fő vett részt. 
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Szakmatörténeti kutató és szakmai támogató tevékenység 

Az év során – Alapszabályunkban rögzítetteknek megfelelően – több tagtársunk is 

elismerésre méltó tevékenységet fejtett ki a szakmatörténet kutatása, feltárása és a jövő 

nemzedék számára történő dokumentálása terén. Ennek kiemelkedő példája volt a 

centenáriumi évforduló alkalmából, a Zrínyi Kiadó és a KNBSZ Tudományos Tanácsa 

hatékony támogatásával megjelentetett, a „100 éves az önálló magyar katonai felderítés, 

hírszerzés és elhárítás, 1918–2018” című kötet, melynek szerzői Dr. Gyaraki Károly ny. 

altábornagy és Árvai Zoltán ny. vezérőrnagy voltak.  

A szekció az év során jelentős mértékben járult hozzá Egyesületünk évkönyvének 

kiadásához, valamint a KNBSZ szakmai folyóiratának, a Felderítő Szemlének szakmai 

tartalommal történő megtöltéséhez, szakma-tudományos konferenciánk előadásainak 

nyomtatott formában történő megjelentetéséhez.  

  Összegezve megállapítható, hogy Tudományos Szekció 2019-ben is aktívan és 

célirányosan tevékenykedett, az Elnökség és a Közgyűlés által jóváhagyott éves munkatervét 

végrehajtotta. Munkánkat továbbra is az motiválja, hogy tagjaink rendezvényeinket szívesen 

látogatják, igénylik a rendszeres találkozást, érdeklődnek a tartalmas szakmai programok 

iránt.  

Köszönet illeti mindazon tagtársunkat, előadóinkat, akik rendezvényeinken, vagy azok 

megszervezésében szerepet vállaltak, szerzői, oktatói, tudományos-kutatói, szakértői 

tevékenységükkel növelték egyesületünk hírnevét és tekintélyét. Munkájukra a jövőben is 

számítunk!  

Az Elnökség nevében külön is megköszönöm Dr. Magyar István dandártábornok 

úrnak, a Tudományos Szekció vezetőjének az áldozatkész, színvonalas és példaértékű 

munkát!   

 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció is a beszámolási időszakban az Egyesület 

és a szekció éves munkaprogramja alapján szervezte tevékenységét. Eredményes munkát 

végezett a Felderítők Napi – immár hagyományossá vált – ünnepi rendezvény előkészítése és 

megszervezése terén.  

Az éves munkatervünkben kiemelt fontosságú rendezvényként számontartott 

megemlékezésünkre 2019. november 11-én, a Honvéd Kulturális Központ Regiment 

éttermében került sor. Az ünnepségen, az elnöki megnyitót követően, ünnepi beszéd 

hangzott el, melyet Pászka Tibor ny. mk. dandártábornok, Egyesületünk alapító tagja, a 

Felügyelő Bizottság elnöke tartott. Ezt követően, elnökünk, Dr. Tömösváry Zsigmond ny. 
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dandártábornok tájékoztatta a megjelenteket a Felderítők Társasága Egyesület 2019. évi 

tevékenységének fontosabb eseményeiről. A rendezvényen – hagyományainkhoz híven – 

nagy számban vettek részt családtagok is. A 104 fős létszám minden tekintetben elismerésre 

méltó. A rendezvényt jelenlétével megtisztelte Oroszi Zsolt dandártábornok, a Katonai 

Nemzetbiztonsági Szolgálat főigazgató-helyettese, aki a KNBSZ vezetése nevében 

köszöntötte a megjelenteket. Méltatta az Egyesület színvonalas tevékenységét, rövid 

tájékoztatást adott a Szolgálatnál bekövetkezett főbb változásokról, majd elismeréseket 

adott át a Felderítők Társasága Egyesület szakmai tevékenységet segítő munkájában 

kiemelkedő teljesítményt nyújtott tagjainknak. Az ünnepségen, a KNBSZ képviseletében 

részt vett Kajári Ferenc dandártábornok, a KNBSZ felderítő csoportfőnöke is. Az 

ünnepi megemlékezés hivatalos részének befejezését követően, ünnepi ebédre került sor, 

melynek étlapján szerepelt a hagyományos Márton-napi libaleves és libacomb is. Az 

ebédet követően vidám hangulatú, bajtársi, baráti beszélgetésekre került sor, melynek során 

tagjaink számos ötlettel járultak hozzá az Egyesület keretein belül végzendő munkánk még 

eredményesebbé tételéhez. Tanácsaitokat, javaslataitokat ez úton is köszönjük! 

Megvalósításukban Egyesületünk elnöksége számít cselekvő támogatásotokra! 

 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció egyik kiemelt fontosságú feladata volt 

a hasonló profilú, velünk együttműködő társadalmi szervezetekkel való kapcsolattartás 

figyelemmel kísérése és segítése.  

A Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével kialakított, hagyományosan jó és 

bensőséges együttműködésünknek megfelelően – az Elnökség és a Szekció közös 

szervezésében – részt vettünk a Szövetség éves beszámoló közgyűlésén, valamint a 

rákoskeresztúri, illetve a farkasréti temetőkben az ejtőernyősök síremlékének koszorúzási 

ünnepségein. Ebben az évben, a közös tagokkal együtt, tagságunk 26 fővel képviseltette 

magát a Magyar Honvédség 2. Vitéz Bertalan Árpád Különleges Rendeltetésű Dandár által 

rendezett 14. ejtőernyős napon. Az ünnepi beszédeket követően, a megemlékezők 

átvonultak az Ejtőernyős Emlékfalhoz, ahol az alakulat katonái és a hagyományőrzők közös 

díszőrsége fogadta a megemlékezés koszorúit. Egyesületünk nevében Dr. Tömösváry 

Zsigmond ny. dandártábornok, elnök, valamint Dr. Aradi Flórián ny. dandártábornok 

helyeztek el koszorút. A koszorúzást követően katonai ejtőernyősök célba ugrással 

tisztelegtek elődeik emléke előtt.  
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Novemberben könyvbemutatóval egybekötött megemlékező előadást tartottunk az 

önálló magyar katonai felderítés 100 évéről, valamint fegyvernemi napunkról Szolnokon, a 

MEBSZ szolnoki szervezetének felkérésére. 

Szeretném megköszönni Dr. Boldizsár Gábor ezredes, elnök úrnak és a Szövetség 

vezetőinek a folyamatos, magas színvonalú együttműködést.  

 

A korábban aláírt együttműködési megállapodások alapján, hatékony és tartalmas 

együttműködést folytattunk a Magyar Hadtudományi Társasággal, a Szemere Bertalan 

Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos Társasággal. Kölcsönösen részt vettünk 

egymás rendezvényein, konferenciáin, kiadványainkban kölcsönösen lehetőséget 

biztosítottunk egymásnak tudományos munkáink megjelentetésére. Mindkét szervezet 

vezetésének köszönjük a valóban élő, gyümölcsöző együttműködést. 

A korábban megkötött megállapodások szellemében folytattuk az együttműködést a 

Békefenntartók Bajtársi Egyesületével. Szervezésükben került sor Pákozdon, az ENSZ 

Nemzetközi Béke Napján rendezett megemlékezésre és koszorúzásra, valamint az 

Összhaderőnemi Parancsnokság által szervezett, a Békefenntartók Napján megtartott 

rendezvényre, amelyen Egyesületünk több tagja is részt vett.  

Ugyancsak folyamatos volt az együttműködés a Balassi Bálint Bajtársi Egyesülettel. 

Kölcsönösen részt vettünk egymás rendezvényein, így például az Egyesület közgyűlésén és 

több klubrendezvényén is, illetve ahol csak lehetett segítettük egymás munkáját. Ezen a 

fórumon is, valamennyiünk nevében, köszönöm Galló István nyá. ezredes úrnak, az 

Egyesület elnökének a kölcsönösen hasznos együttműködést. 

Egyesületünk képviseletében Széles Ernő ny. dandártábornok és Dr. Sallai Imre ny. 

ezredes kollégáink vettek részt a MATASZ különböző hazai és nemzetközi rendezvényein 

és tevékenykednek aktívan a tartalékosok körében. Tábornok Úr a MATASZ elnöke és 

ilyen minőségében személye biztosítéka annak, hogy a két szervezet tagjai kölcsönösen részt 

vehetnek egymás programjain és segítik egymás tevékenységét.  

Ezúton is szeretném megköszönni Elnök Úrnak és a Magyar Tartalékosok 

Szövetsége vezetésének az aktív együttműködést, a fogadókészséget.  

Aktivitásunknak köszönhetően mára jelentősen megnövekedett ismertségünk és 

elismertségünk. Egyre több szervezet keresi a kapcsolatot Egyesületünkkel, szervez velünk 

közös programokat és veszi igénybe a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. 
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Mindezek eredményeként, az elmúlt évben jelentősen megnőtt a tagjaink sorába jelentkezők 

száma is. 

Kérem tagjainkat, hogy azok, akik más hozzánk hasonló célú civil társadalmi, 

szervezetekkel, szponzorokkal való kapcsolatok kialakításában, különböző rendezvények 

előkészítésében részt kívánnak venni, jelentkezzenek a Szekció vezetőjénél. Széles Ernő 

tábornok Úr köszönöm a munkádat.  

 

Bár ezzel a területtel az Elnökség foglalkozik, de a munkaterület jellege miatt itt 

célszerű szólnom a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal meglévő kapcsolatunkról. 

Kapcsolatunk a Szolgálat vezetésével töretlen és igen gyakorlatias. Dr. Béres János 

altábornagy, főigazgató úr részt vett a NATO évforduló alkalmából szervezett 

konferenciánkon, Koronczai Géza vezérőrnagy úr, főigazgató-helyettes az éves beszámoló 

közgyűlésünkön, Oroszi Zsolt dandártábornok, főigazgató-helyettes és Kajári Ferenc 

dandártábornok, felderítő csoportfőnök a Felderítők Napja alkalmából rendezett családi 

rendezvényünkön. A pozitívumokhoz sorolom azt a tényt is, hogy Dr. Magyar István ny. 

dandártábornok úrral együtt tagjai lehettünk a Szolgálat szakmai folyóirata, a Felderítő 

Szemle megjelenését segítő Szerkesztő Bizottságnak. Fontosnak tartom azt is, hogy 

Főigazgató úr meghívására a Szolgálat állománygyűlésein három fővel rendszeresen 

képviselhettük Egyesületünket. Oroszi Zsolt dandártábornok úr, főigazgató-helyettes és 

Pánczél Krisztián ezredes, humán igazgató, illetve Dr. Kenedli Tamás ezredes, a KNBSZ 

Tudományos Tanácsa titkárának részéről folyamatos, konstruktív támogatásban van 

részünk.  

 Ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani Dr. Béres János altábornagy, 

főigazgató úrnak és a KNBSZ felelős beosztású vezetőinek az Egyesületünkhöz való 

pozitív hozzáállásáért és a támogatásért.   

A Szociális Szekció munkáját 2019-ben is az Egyesület Alapszabályában 

meghatározottak szerint végezte. Fő feladatának tekintette, hogy információt szerezzen 

bajtársaink szociális és egyéb olyan problémáiról, amelyek az Egyesületre tartozhatnak, és 

amelyek megoldásához segítséget tudtunk nyújtani. 

Folyamatosan figyelemmel kísérte a nehéz élethelyzetbe került tagjaink sorsát. 

felhívta az Elnökség és az illetékes szervezetek figyelmét, javaslatot tett a segítségnyújtás 

megszervezésére és koordinálta az abban résztvevők tevékenységét. 
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Szervezte az Egyesület kegyeleti tevékenységét, tagtársaink mozgósítását a 

temetéseken, koszorúzásokon, megemlékezéseken történő részvételre.  

Az elmúlt két év tapasztalata alapján – ezen az érzékeny területen – munkáját három 

vezérlő elem köré csoportosította. Tevékenységének fő jellemzője a tapintatosság, a 

szükséges szintű segítség megtalálása, valamint olyan légkör kialakítása, hogy nehéz 

helyzetbe került társaink bizalommal forduljanak hozzánk. 

Az Egyesület alapszabályában meghatározottakon felül, 2019-ben a Szociális Szekció 

vezetése arra törekedett, hogy munkája legyen koordinált a segítségnyújtás, a támogatás, a 

beteglátogatás vagy a temetéshez kapcsolódó tevékenységek során. Ezzel együtt pedig 

biztosítsa az Egyesület Elnökségének és tagságának naprakész tájékoztatását a kegyeleti 

segítségnyújtás menetéről, a szociális támogatás és az üdültetés lehetőségeiről. 

A Szociális Szekció 2019-re kitűzött feladatait az alábbiak szerint oldotta meg: 

A Szekció vezetője minden alkalommal részt vett az Egyesület elnökségi ülésein, 

javaslatokat dolgozott ki és szociális kérdésekben tett lépéseiről rendszeresen beszámolt az 

Elnökségnek.  

Önkéntes tagjain keresztül az év során figyelemmel kísérte az Egyesület tagjainak 

szociális helyzetét, megszervezte kórházba került társaink rendszeres látogatását. Több 

esetben biztosított olyan támogatást, ami a kórházi körülmények jobb elviselését segítette elő. 

Ilyen volt például telefon-, vagy laptop-kölcsönzés lehetőségének felkutatása, az internethez 

való hozzáférés kórházon belüli megteremtése. Ezekben az esetekben Egyesületünk és a két 

Felderítő Tagozat tagjai önzetlenül, lelkesen működtek együtt kihasználva egyes tagjaink 

szakmai ismeretét is. 

A Szekció részt vett elhunyt tagtársaink temetésének megszervezésében, a 

részvétel koordinálásában. A temetéseken a Felderítők Társasága Egyesület minden 

alkalommal képviseltette magát. Rendszeresen segítettük a hozzátartozókat az ilyenkor 

szükséges eljárás lebonyolításában.  

A Felderítő I–II. tagozat vezetői, valamint Egyesületünk Szociális Szekciójának 

vezetője közösen állított össze emlékeztetőt a kegyeleti tevékenységgel kapcsolatban, 

melyet egyeztetett az MH Katonai Igazgatási és Központi Nyilvántartó Parancsnokság 

Kegyeleti osztály munkatársaival. Ezt követően, a tájékoztató levelet a Tagság nyomtatott 

és elektronikus formában is megkapta. Kérlek Benneteket, hogy kellő tapintattal 
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kezeljétek ezt a kérdést, hiszen végső soron az ilyenkor nehéz helyzetbe került családok 

tevékenységét szeretnénk megkönnyíteni ezzel a kis összeállítással. 

A beszámolási időszakban két bajtársunk távozott közülünk: Árvai Zoltán ny. 

vezérőrnagy úr, Egyesületünk Örökös Tiszteletbeli Tagja, egykori alelnökünk, valamint 

Varga Lajos ny. hőr. alezredes, Egyesületünk egyik alapító tagja. Tisztelettel és 

kegyelettel vettünk részt, képviseltük Egyesületünket elhunyt bajtársaink temetésén. Köszönet 

mindazoknak, akik megjelentek a végtisztesség megadásán. 

Kérlek Benneteket, hogy rövid, néma felállással tisztelegjünk elhunyt bajtársaink 

emléke előtt! 

Fontosnak tartottuk a Felderítő I–II. tagozatok vezetőivel való együttműködést 

szociális kérdésekben. Mindhárom szervezet törekedett arra, hogy mindenki azonos 

információval rendelkezzen szociális és kegyeleti ügyekben. A Szekció folyamatosan 

figyelemmel kísérte a szociális területen bekövetkezett jogszabályi változásokat és igyekezett 

segíteni a tagok tájékoztatását. Felhasználta a zárt közösségi oldalakon, az email levelező 

rendszereken keresztül a kapcsolattartásra, illetve tájékoztatásra és tájékozódásra kínálkozó 

lehetőségeket. Elsősorban információkkal, a lehetőségek megkeresésével, néhány bajtársunk 

önzetlen közreműködésével pedig beteg társaink meglátogatásával tudtuk segíteni a 

rászorulókat. 

2019-ben két tagtársunk is betöltötte 90. évét. (Polgár Ervin ny. vörgy. és Török 

Árpád ny. ezds.)  Az ünnepelteket Társaságunk Elnökségének képviselői, valamint a volt 

munkatársak meglátogatták, illetve felköszöntötték. 

 

Összeségében megállapítható., hogy a Szociális Szekció, az érintett állami és 

társadalmi szervezetekkel együttműködve, részt vett a szociális jellegű rendezvények 

előkészítésében, illetve a tagság tájékoztatásában. Ezen a téren kiemelném Juhász György, 

Nyári Dezső és Somkutas Róbert tagtársaink szociális tevékenységét, segítségét, illetve a 

két nyugdíjas szervezet vezetőjének, Altorjai Sándor és Dlask Róbert ny. ezredes uraknak, 

tagtársainknak, együttműködési készségét. A Szekció által 2019-ben elvégzett munka 

segítette a Felderítők Társasága Egyesület szociális célkitűzéseinek megvalósítását, 

erősítette a Tagság összetartozását. 

Külön is megköszönöm Juhász György ny. dandártábornok úrnak, a Szekció 

vezetőjének nagy empátiával végzett lelkiismeretes munkáját! 



12 

 

 

 

 

Mindenképpen szeretnék szólni a Felügyelő Bizottság Egyesületünk munkáját 

támogató tevékenységéről!  A Bizottság új összetételében hatékony és aktív segítséget 

nyújtott ahhoz, hogy Egyesületünk minden tekintetben a jogszabályi előírásoknak 

megfelelően szervezze munkáját, életét. Ennek érdekében kidolgozta és rendelkezésünkre 

bocsátotta a Társaságunk okmányainak nyilvántartását és szabályszerű kezelését segítő 

okmány tervezetét, illetve véleményezte Egyesületünk pénzügyi politikájának alapelveit 

tartalmazó segédletünket. Vezetője, illetve képviselője rendszeresen részt vett az elnökségi 

üléseken és véleményével folyamatosan segítette munkánkat. Szeretnék ezért külön is 

köszönetet mondani Pászka Tibor ny. mk. dandártábornok úrnak, a FEB elnökének és 

munkatársainak! 

Szervezeti életünket illetően, a beszámolási időszakban egy beszámoló és 

feladatszabó Közgyűlést tartottunk. A Közgyűlésen az Elnökség és a Felügyelő Bizottság 

beszámolt a végzett munkáról, a pénzügyi referens pedig számot adott az Egyesület pénzügyi 

helyzetéről, illetve az Alapszabály szerinti tevékenység érdekében felhasznált eszközökről. A 

Közgyűlés jóváhagyta az Elnökség és a pénzügyi referens beszámolóját, tudomásul vette a 

Felügyelő Bizottság tájékoztatóját, illetve meghatározta az Egyesület 2019. évi feladatait.  

Ami a taglétszám alakulását illeti, 2019-ben, a beszámolási időszakban, két fő 

elhalálozott és egy fő kilépett tagjaink sorából. Az év folyamán hét rendes és egy pártoló 

taggal gyarapodtunk. Örömmel jelenthetem, hogy az előbbiek közül öt fő aktív állományú, 

ami reményeink szerint egy új tendenciát jelent. Jelenlegi taglétszámunk 175 fő, (14 Örökös 

Tiszteletbeli Tag, 156 rendes tag, öt pártoló tag), ami az Egyesület presztízsének és 

vonzerejének folyamatos növekedéséről tanúskodik.  

Egyesületünk életének és tevékenységének bemutatását segítendő, ez alkalommal is 

kézbe vehettétek idei „Évkönyvünket” (sorrendben immár a kilencediket). A kiadvány 

szemléletes áttekintést ad éves munkánkról, tartalmazza éves beszámolónkat és 

munkatervünket, képeket, híreket közöl tagságunk és a szervezetünk iránt érdeklődők 

számára. Külön köszönöm – mindannyiunk nevében – Dr. Magyar István ny. 

dandártábornok úrnak, Ledács Kiss Jenő ny. ezredes úrnak és Gál Csaba ny. ezredes 

úrnak az évkönyvünk megjelentetése érdekében kifejtett áldozatkész munkáját! 

Rendezvényeink képi dokumentálásáért köszönetemet fejezem ki Gál Csaba ny. ezredes és 

Dr. Kemény János tagtársainknak. 
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Az Elnökség és Gyenes István ny. tábornok úr munkájának, valamint a Katonai 

Nemzetbiztonsági Szolgálat illetékesei segítő támogatásának köszönhetően, működik és 

folyamatosan naprakész honlapunk. Köszönet érte minden közreműködőnek! 

Ez úton szeretném tájékoztatni a Közgyűlést, hogy Egyesületünk működési 

feltételrendszere javítása érdekében, tagtársunk, Király Elemér ny. mk. ezredes 

bajtársunk kezdeményezésére, a 2017. és 2018. évihez hasonlóan, 2019-ben ismételten 

pályázatot nyújtottunk be a kormányzati „Elektronikus Pályázatkezelési és 

Együttműködési Rendszerben”. Sajnos ebben az esztendőben csak várólistára kerültünk, 

nem kaptunk támogatást. 

A korábban elnyert pályázati pénzekkel a szabályoknak megfelelően elszámoltunk. 

A beszámolókat határidőre megküldtük a Nemzeti Együttműködési Alap által üzemeltetett 

EPER rendszeren keresztül. A 2020-ra ismét nyújtottuk be pályázatot, azt befogadták, Sajnos 

most is várólistára kerültünk, igaz valamivel előbbre, mint az elmúlt esztendőben! 

Az eddig kapott pályázati források hatékonyan hozzájárultak egyesületünk stabil 

gazdasági helyzetéhez és a magasabb színvonalú szakmai tevékenység végzéséhez. 

A pályázat előkészítése és beadása terén végzett odaadó munkájáért ezúttal mondok 

köszönetet Király Elemér ny. mk. ezredes, Zsoltész Gábor ezredes és Dr. Magyar István 

ny. dandártábornok tagtársainknak.  

Az Elnökség szinte napi kapcsolatban volt a Kerepesi úti objektumot üzemeltető 

Zrínyi Kommunikációs Kht. kijelölt egységeivel, valamint a számlánkat kezelő OTP-vel. 

Valamennyi Elnökségi ülésünket az objektum tanácstermében tartottuk, ami szorosabb 

koordinációt kívánt programjaink tervezése során. A székhelyünkön tartott rendezvényeink 

előkészítéséhez és végrehajtásához komoly segítséget kaptunk Gárdos Vilmos ny. 

alezredes úrtól, az objektum üzemeltetési főosztályvezetőjétől. Ez a helyzet ez év február 

1-től megváltozott. Az objektumot átvette a Hadtörténeti Intézet és Múzeum. Az év 

folyamán szerződést kellett előkészíteni az objektumban lévő irodánk, (székhelyünk) 

bérlésére, valamint egy gépkocsi parkolási díjára. Ezek időközben aláírásra kerültek és január 

1-től fizetnünk kell a szerződésben meghatározott összegeket. A klubrendezvényeinkre és az 

elnökségi ülésre igénybe vehető 1. emeleti kis tanácsteremhez való hozzájutás ugyan 

térítésmentes, de mostantól lényegesen körültekintőbb koordinációt igényel. Az objektum új 

felügyeletét ellátó szervezettel és annak képviselőjével, Üveges Tibor törzszászlós úrral 

konstruktív kapcsolatot sikerült kialakítanunk, melynek eredményeként rendezvényeink 

megtartása az objektumban továbbra is biztosított.  
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Tisztelt Közgyűlés!  

Kedves Barátaim!  

 Az elnökség nevében ennyiben kívántam számot adni az elvégzett munkáról. A 

beszámolóval kapcsolatban várjuk hozzászólásaitokat, véleményeteket, javaslataitokat!  

Mind a magam, mind pedig az Elnökség tagjai nevében minden kedves 

tagtársunknak és együttműködő partnereinknek szeretném megköszönni az elmúlt 

esztendőben nyújtott támogatást, rendezvényeinken az aktív részvételt.  

Köszönöm megtisztelő figyelmeteket! 

 

Budapest, 2020. február 26. 

                                                                   Dr. Tömösváry Zsigmond ny. ddtbk. 

                                                                                          elnök 


